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حضور چهره های سرشناس در هیأت داوران کن

 از ویل اسمیت تا پائولو سورنتینو
شهروند| درحالی کــه کمتر از ســه هفته به 
آغاز بزرگترین رویداد ســینمایی رقابتی جهان 
باقی مانــده، اعضای هیــأت داوران رقابت اصلی 
هفتادمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم کن 
معرفی شدند. به ســیاق دوره های اخیر فستیوال 
فیلم کن این هیأت داوران پر است از اسامی مطرح 

و سرشناس در دنیای سینما.
در هیأت داوران این دوره جشــنواره فیلم کن، 
ویل اسمیت، بازیگر آمریکایی در کنار مارن آده، 
کارگردان فیلم تونی اردمان که رقیب اصلی اصغر 
فرهادی در مراســم اسکار امســال بود، فیلم ها 
را قضاوت می کنــد. کمدی تونــی اردمان یکی 
از فیلم های حاضر در بخش رقابــت اصلی دوره 

پیشین جشنواره فیلم کن بود.
پارک چان ووک، کارگردان سرشــناس کره ای 
که پیش از این سه بار با فیلم های عطش، اولدبوی  
و کنیز در جشنواره فیلم کن حاضر بود، یکی دیگر 
از اعضای هیأت داوران اســت. دیگــر کارگردان 
سرشــناس حاضر در میان داوران این دوره پائولو 
ســورنتیو، کارگردان نامدار ایتالیایی اســت که 

پنج بار بــا فیلم هــای جوانی، 
زیبایــی بــزرگ، این جا 

باشــد،  همان جا  باید 
و  دوست خانوادگی 
پیامدهای عشــق 
مدعی نخل طلای 
جشنواره فیلم کن 

شده است.
نــه  ن گو هما
کــه پیــش از این 

اعــلام شــده بــود، 
جسیکا چستین، بازیگر 

آمریکایــی درخت زندگی 
نیز یکی از اعضــای هیأت داوران 

جشنواره فیلم کن است. چستین دو بار نامزد 
شدن برای جایزه اسکار را در کارنامه دارد.

فن بینگ بینگ، بازیگر سرشناس 
چینی هم در هیــأت داوران 
هفتادمین دوره جشنواره 
فیلم کــن حضور دارد. 
از فیلم های مشهور او 
می توان به »من مادام 
بوآری نیستم« اشاره 

کرد.
در هیــأت داوران 
دوره  هفتادمیــن 
جشــنواره فیلــم کن 
کــه ریاســت آن را پدرو 
آلمــودوار برعهــده دارد، دو 
هنرمند فرانسوی نیز حضور دارند. 
اگنس ژویــی کارگــردان، نویســنده و بازیگر 
فرانســوی یکی از آنهاست که  ســال ۲۰۰۴ با 

کمدی »به من نگاه کن« در بخش رقابت اصلی 
جشنواره کن حاضر بود و جایزه بهترین فیلمنامه 

را از آن خود کرد.
دیگر چهره  فرانســوی هیــأت داوران گابریل 
یارد، آهنگســاز مشــهور اســت. یارد ساخت 
موسیقی متن فیلم های مشــهوری چون بیمار 
انگلیســی، آقای ریپلی بااســتعداد و کوهستان 

سرد  را در کارنامه دارد.
هیأت داوران بخش رقابت اصلی جشنواره کن 
برنده نخل طلایی جشــنواره را روز هفتم خرداد 

)۲۸ می( معرفی خواهند کرد.
سال گذشته ریاســت هیأت داوران جشنواره 
کن را جرج میلر، کارگردان استرالیایی »مکس 
دیوانه: جاده خشم« برعهده داشت و آرنو دپلشن، 
کریستن دانست، والریا گولینو، مدس میکلسن، 
لاسلو نمش، ونســا پارادایس، کتایون شهابی و 

دونالد ساترلند اعضای آن بودند.
در دور پیشین جشنواره فیلم کن نخل طلایی 
به فیلم من، دنیل بلیک به کارگردانی کن لوچ اهدا 

شد.

امین فرج پور-شهروند| خبر خیلی عجیب و 
البته جذاب بود: علاقه مندان یــک رمان ایرانی برای 
خریدن یک نسخه از این کتاب به مدت هفت ساعت 
در صف ایستادند. باور کنید این از آن اخبار عجیب و 
غریب دنیای ادبیات ایران بود. برای مایی که همواره 
با حســرت به صف های تشکیل شــده برای خرید 
کتاب هــای جی کی رولینگ و ایــن اواخر موراکامی 
نگاه می کردیم و آنها را با تیراژهــای پانصد تایی و یا 
نهایت هزار تایی کتاب های فارسی قیاس می کردیم، 
این اتفــاق که برای اثری از یک نویســنده ایرانی نیز 
چنین صفی تشکیل شود، شوق انگیز بود؛ حتی اگر 
مجموع نسخه هایی که در این اتفاق به فروش رسیدند، 

فقط و فقط هزار و صد نسخه بوده باشد.
صفی که صحبتش شــد، در مراسم جشن امضای 
کتاب قهوه سرد آقای نویسنده اثر روزبه معین شکل 
گرفت؛ و چنان غیرمنتظره بود که ناشر این کتاب را 
شگفت زده کرده و مجبور به نشان دادن عکس العمل 
کرد. علیرضا اسدی، مدیر نشر نیماژ که تحت تأثیر این 
اتفاق قرار گرفته بود، با اشاره به استقبال فوق العاده از 
کتاب قهوه سرد آقای نویسنده گفت: ایستادن مردم 
در صف برای خرید این کتاب و تمام شدن آن در کمتر 

از دو ساعت، اتفاق بسیار مبارکی است.
در شرایطی که تیراژهای کمتر از  هزار نسخه برای 
ادبیات داســتانی ایران بدل به اتفاقی عادی شــده و 
همین هزار نسخه نیز گاه تا سال ها در گوشه قفسه های 
کتابفروشی ها خاک می خورند، این اتفاق که تمام چاپ 
هزاروصد نسخه ای اول کتاب قهوه سرد آقای نویسنده 
در مراسم جشن امضای این کتاب در کمتر از دو ساعت 
به پایان رسید، چنان که بیشتر حاضران در صف دست 
خالی مراسم را ترک کردند، اتفاق کمی نیست. شاید 
به این دلیل نیز باشــد که ناشر کتاب می خواهد این 
قضیه را از دل حاضران در آن جلســه پربار دربیاورد: 
باید شرایطی مهیا می شــد تا همه علاقه مندان که از 
شهرهای مختلف برای شــرکت در این مراسم آمده 
بودند، بتوانند این کتاب را تهیه کنند اما استقبال اهالی 
کتاب بیش از تصور بود، به همین دلیل از همه افرادی 
که به مراسم آمدند اما نتوانستند کتاب را تهیه کنند، 

عذرخواهی می کنم.
اما در ارتباط با این کتاب باید پرسید که چه اتفاقی 
رخ داده که کتابی از نویسنده ای چون روزبه معین تا 
این حد مورد اســتقبال قرار می گیرد؛ که این را ناشر 

کتاب به توانایی های نویســنده اش مربوط می کند: 
روزبه معین، قلم بسیار روانی دارد و مخاطبان به خوبی 
با نوشته های او ارتباط برقرار می کنند، همین مسأله 
باعث شد تا شــاهد فروش یکهزار و یکصد نسخه از 

کتاب این نویسنده در کمتر از دو ساعت باشیم. 
روزبه معین نویســنده سرشناسی نیست. پیش از 
کتاب قهوه سرد آقای نویسنده تنها کتاب هنگامی که 
باران پیانو می نوازد از او منتشر شده است. اما باید درباره 
او این نکته را گفت که نوشته های او در فضای مجازی 
بســیار پرطرفدارند و به خصوص بخش هایی که در 
زمان های مختلف از رمان پرفروشش در فضای مجازی 
آپلود کرده بود، خوانندگان پرشــماری یافته بودند. 
درباره او باید این را گفت که توانسته از امکانات فضای 
مجازی به بهترین وجهی در بازاریابی و ایجاد کمپین 
مانند تبلیغاتی برای کتابش استفاده کند. این اتفاقی 
است که درنهایت او را به جایی رسانده که در دو ساعت 
تمام نسخه های چاپ اول کتابش به فروش رفته است.

معین می گوید: به نظرم ما باید از راه های نوین برای 
جذب مردم به کتاب و کتاب خوانی استفاده کنیم؛ به 
همین دلیل ســعی کردم باتوجه به علاقه جوانان به 
شبکه های مجازی از این شیوه استفاده کنم و خیلی 
خوشحالم که این کار جواب داد، آن هم در جامعه ای 

که مردم علاقه ای به کتاب و کتابخوانی ندارند.
بلقیس سلیمانی نویسنده و عضو هیأت علمی جایزه 

ادبی جلال آل احمد در این باره ضمن خوشــحالی از 
چنین اتفاقی در وادی ادبیــات ایران، در حالی  که آن 
را بی ارتباط با بازاریابی نویســنده در فضای مجازی 
نمی داند، خواننده ایرانی را خواننده ای بی مهر به ادبیات 
ایران نامیده و می گوید: البتــه در مورد عدم اقبال به 
تألیفات داخلی برخی عواملی مانند ممیزی را مطرح 
می کنند که به نظر من صحیح نیســت و برخی هم 
می گویند رقابت در بازار کتاب عادلانه نیست، یعنی 
نمی توان ادبیات همه دنیا را در یک سو و ادبیات ایران 
را در سوی دیگر گذاشــت و از مخاطب خواست که 
ایرانی را هم انتخاب کند. با این همه من بر این باورم که 
از دیرباز نوعی شیفتگی به تولیدات فرهنگی غیرایرانی 
و غربی در میان ما باب بوده است و همیشه به اصطلاح 
مرغ همســایه را غاز دیده ایم. وی در ادامه می گوید: 
واقعیت این است که ادبیات ما نیز مانند ادبیات در سایر 
دنیاست. ما هم کار متوسط و ضعیف داریم و غرب و 
هم دارد. منتهی شیوه ارایه ما است که موجب می شود 
برخی بیشــتر از برخی دیگر مورد توجه قرار بگیرند. 
روزبه معین در این زمینه گام های خوبی برداشــته 
است. این نویسنده با این حال تأکید دارد که در وضع 
فعلی بازار کتاب نویسنده ایرانی در حال تحقیر شدن و 
از دست دادن عزت نفس است و باید با دیده نگرانی به 

آن نگاه کرد.
عباس پژمان، نویسنده و منتقد و داور جایزه ادبی 

جلال آل احمد نیز در این زمینه می گوید: در ایران و 
در حوزه ترجمه معمولا بهترین آثار جهان دستچین 
شده و برای ترجمه در اختیار ما قرار می گیرد. مخاطب 
ایرانی هم آنها را می شناســد و به خاطر شهرت و نیز 
تضمین کیفیت کتاب، آن را می خرد و می خواند اما 
وضع درباره کتاب های تألیفی به شکل دیگری است. 
برای خرید کتاب مردم ما در بیشتر موارد به شهرت 
نویسنده توجه می کنند و حتی شهرت مترجم. البته 
برخی هم براســاس تبلیغات دست به انتخاب کتاب 
می زنند. وقتی کتابی آن هم در یک مدت زمان کوتاه 
پرفروش می شود، می تواند به این معنا باشد که در این 
زمینه ها به خوبی روی مخاطب یابی آن کتاب کار شده 

است.
در حالی  که نگاه ها به صف تشکیل شــده و فروش 
بالای این کتاب مثبت و حاکی از خوشــحالی است، 
معلوم نیست چرا علیرضا اســدی از برخی رفتارها و 
انتقادات نادرست در این موقعیت زمانی انتقاد می کند: 
در وضعیتی که سرانه مطالعه در کشور دو دقیقه است 
و همه جا صحبت از عدم استقبال مخاطبان از کتاب 
ایرانی و توجه آنها به کتاب های ترجمه است، امیدوارم 
که منتقدان و رسانه ها از این اتفاق مهم استقبال کنند 
و با کنار گذاشــتن علایق شــخصی به سلیقه و نظر 
مخاطبان احترام گذاشته و صف ایستادن مردم برای 

خرید کتاب را به فال نیک بگیرند.
وی با اشاره به برنامه های آینده این نشر برای توزیع 
کتاب پرمخاطب قهوه ســرد آقای نویســنده گفت: 
فروش بی نظیر کتاب قهوه سرد آقای نویسنده اتفاق 
منحصر به فردی در ســال های اخیر است و به نوعی 
یک رکورد محسوب می شــود اما پایان ماجرا نیست 
زیرا ما در نشر نیماژ برنامه ویژه ای برای ادبیات داستانی 
داریم. طبق برنامه ریزی های انجام شده تا قبل از شروع 
نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران، جشن امضای 
دیگری برای این کتاب برگزار خواهد شد؛ مراسمی نیز 
در نمایشگاه کتاب تهران خواهیم داشت تا مخاطبان 

بتوانند کتاب را در حضور نویسنده تهیه کنند.
به گفته این فعال عرصه نشر، در سال های گذشته 
شعر در وضع نابسامانی  بود تا جایی که کتابفروشان 
حاضر نبودند، قفســه ای را به آن اختصاص دهند اما 
امروز کار به جایی رسیده که کتاب های شعر در صدر 
پرفروش ها قرار می گیرند و شاهد چاپ بیستم و سی ام 

کتاب های شعر هستیم.

اتفاقی جذاب و عجیب در بازار کتاب؛ 7 ساعت در صف برای خرید آخرین اثر روزبه معین

صف طولانی رمان قهوه سرد

 واکنش صالحی امیری به لورفتن 
فیلم ها در وزارت ارشاد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نسبت به خبر لورفتن 
نسخه بازبینی شده ۴ فیلم در وزارت ارشاد واکنش 
نشان داد. ســیدرضا صالحی امیری وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی درحاشیه جلســه هیأت دولت 
درجمع خبرنگاران، با اشــاره به موضوع لورفتن 
نســخه بازبینی شــده چهار فیلم در وزارت ارشاد 
گفت: وزارت ارشــاد یکــی از امن ترین نقاط برای 
حفظ امانت فیلم ها و بازبینی آنهاست که در 6ماه 
گذشته هیچ مورد مستندی در زمینه لورفتن نسخه 
فیلم ها درآن گزارش نشده و طرح چنین مسائلی 
فضاسازی است که نباید توجهی به آن شود. کسانی 
که چنین ادعایی را مطرح می کنند، یک برگه سند 
دراین بــاره به من ارایه دهند تا من در نخســتین 
فرصت موضوع را پیگیری کنم و به آنان پاسخ دهم. 
وزیر ارشاد با اشاره به بازنگری درقانون مطبوعات 
افزود: یکی از اقدامات مهمی که در این دولت انجام 
شــد و جزو افتخارات این دولت اســت، بازنگری 
درقانون مطبوعات بود که بعد از دو ســال بحث و 
بررسی درکمیسیون فرهنگی و برگزاری جلسات 
کارشناسی، نهایتا در 3 جلسه هیأت دولت، 9۲ بند 
از این قانون تصویب شد و موفق شدیم که آن را به 

نتیجه برسانیم.

  پایان فیلمبرداری 
فیلم هندی مجیدی 

شــهروند| فیلمبرداری فیلــم جدید مجید 
مجیدی در هند به پایان رسید. مجیدی که آبان ماه  
سال گذشــته  تولید تازه ترین فیلمش را با عنوان 
پشت ابرها در هند آغاز کرد، روز گذشته اعلام کرد 
که این فیلم بعد از گذشت چهارماه از کلید خوردن 
به پایان فیلمبرداری رسیده است. سناریو این فیلم 
حاصل همکاری مشــترک دیگری میــان مهران 
کاشانی فیلمنامه نویس با مجید مجیدی است که 
پیش از این در آواز گنجشــک ها تجربه موفقی را از 
سر گذرانده بودند. روابط عمومی پشت ابرها گزارش 
می دهد کــه فیلمبرداری آخرین ســاخته مجید 
مجیدی در شهرهای بمبئی و جیپور به پایان رسیده 
اســت و مراحل فنی فیلم در هند انجام خواهد شد. 
همچنین تدوین این فیلم مدتی است که در کشور 
هند توسط حسن حسندوســت آغاز شده و از قرار 
معلوم تمام مراحل بعدی نیز در این کشــور انجام 
می شــود. همه عوامل فیلم به جز بخش تدوین و 
فیلمنامه هندی هستند. فیلمنامه این فیلم که در 
ایران پروانه ساخت گرفته است، توسط محمدرضا 
طالش مجیدی و مهرداد کاشــانی نوشــته شده و 
تهیه کنندگی این اثر بر عهده مجید مجیدی و یک 
شرکت هندی است. فضای پشت ابرها همان طور که 
مجیدی در گفت وگوهایش به آن اشاره کرده در حال 
و هوای فیلم های قبلی او خواهد بود. با این که هنوز 
خلاصه داستانی از این فیلم منتشر نشده، اما با توجه 
به پوستر آن به نظر می رسد فیلم تازه مجیدی باز هم 

توجه خاصی به نوجوانان و جوانان دارد.

دریچه اتفاق

شهروند| درپی چاپ مطلبــی دراین صفحه با 
این مضمون که مســتند تبلیغاتی حسن روحانی 
نامزد ریاست جمهوری را یا رضا میرکریمی خواهد 
ســاخت یا حســام الدین آشــنا؛ رضا میرکریمی 
گفت وگویی کرده و گفت: تنها کاری که در انتخابات 
پیشِ  رو انجام می دهم، آن است که مانند هر ایرانی 
رأی می دهم. رضا میرکریمی درباره خبری مبنی 
بر این که این کارگردان سینما قصد دارد تا مستند 
تبلیغاتی حسن روحانی را بســازد، گفت: چند روز 
است که زمزمه هایی درباره این موضوع شنیده ایم؛ 
اما این موضوع صحت نــدارد. به هیچ عنوان چنین  
کاری انجام نخواهم داد.  بعد از تکذیب میرکریمی، 
حسام الدین آشنا نیز اعلام کرد: فیلم انتخاباتی حسن 

روحانی را کارگردان شناخته شــده 
نمی سازد. حســام الدین آشنا که 
مشــاور فرهنگی حســن روحانی 
اســت، اعلام کرد کــه کارگردان 

شناخته شده ای مســتند انتخاباتی 
رئیس دولت یازدهم را نخواهد ســاخت 

و یک گروه دو مســتند انتخاباتی حسن روحانی را 

آماده خواهند کرد. با انتشــار گزارش 
»شهروند« درباره سازندگان فیلم های 
تبلیغاتی نامزدها در آغاز رســمی 
تبلیغات انتخاباتی ریاست جمهوری؛ 
رسانه ها و نشریات زیادی درمطالبی 
گوناگون نســبت به اطلاعات مندرج در 
آن گزارش عکس العمل نشــان داده اند.  ابتدا این 

ســیدمحمود رضوی بود که درصفحه توییتر خود 
خبر انتخاب محمدحسین مهدویان و بهروز شعیبی 
به عنوان کارگردانان مســتند انتخاباتی محمدباقر 
قالیباف را تکذیب کرد و نوشــت کــه کارگردانان 
ماجرای نیمروز و سیانور مستند انتخاباتی قالیباف 
را نخواهند ساخت. وی درباره این خبر نیز که خود 
سیدمحمود رضوی مســتند تبلیغاتی محمدباقر 
قالیباف را خواهد ســاخت؛ این موضوع را تأیید یا 
تکذیب نکرد. بعد از آن ستاد آقای رئیسی درخبری 
کوتاه سازندگان مستند این کارگردان را معرفی کرد 
که همان کســانی بودند که درگزارش »شهروند« 
 نیز یک روز قبل از انتشار رسمی خبر به آنان اشاره 

شده بود.

عکس العمل ها به گزارش »شهروند« ادامه دارد

میرکریمی: نه!
   آشنا: با هم !

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

 مریلا زارعی 
دستیار حاتمی کیا می شود

از موفقیت های توأمان  بعد  شهروند| 
انتقادی و اقتصادی بادیگارد می شــد 
انتظار داشت که ابراهیم حاتمی کیا زودتر 
از اینها دوباره پشــت دوربین ایستاده و 
فیلم جدیدش را بسازد. این کارگردان اما 
بعد از حدود دو  سال انتظار ظاهرا قصد 
دارد فیلم جدیدش را جلوی دوربین ببرد. 
ابراهیم حاتمی کیا این روزها در کشــور 
سوریه مشغول آماده سازی جدیدترین 
فیلم خود با نام پرواز به وقت شام است. 
تاکنون حضور  هادی حجازی فر و بابک 
حمیدیان به عنــوان بازیگر در این فیلم 
سینمایی قطعی شده است و مذاکره با 
سایر بازیگران مرد در حال انجام است. 
بر اساس اطلاعات به دست آمده، در این 
فیلم ســینمایی قرار است مریلا زارعی 
به عنوان دستیار ابراهیم حاتمی کیا در 
گروه کارگردانی فعالیت کند. بادیگارد، 
چ، گزارش یک جشن و دعوت فیلم هایی 
از ابراهیم حاتمی کیا هســتند که مریلا 
زارعی به عنوان بازیگر با این کارگردان 
شناخته شده ســینمای ایران همکاری 
کرده اســت. ابراهیــم حاتمی کیا که 
مدت ها بود از اشتیاقش به ساخت فیلمی 
درباره مدافعان حرم ســخن می گفت، 
 سال گذشته به کشور ســوریه رفت تا 
جدیدترین فیلم خود را در این کشــور 
جلوی دوربین ببــرد. این فیلم که البته 
مشخص نیســت همان پروژه رویایی 
حاتمی کیا درباره مدافعین حرم هست 
یا نه، هنوز تولیدش آغاز نشــده است. 
تهیه کنندگی پرواز به وقت شام را محمد 

خزاعی برعهده دارد.

کریستف رضاعی موسیقی 
فیلم هایش را اجرا می کند

شهروند| کنسرت کریستف رضاعی 
با اجرای موســیقی فیلم های در دنیای 
تو ســاعت چند اســت؟، نزدیک تر، 
سعادت آباد و موسیقی تئاتر متولد 1361 
برگزار می شود. کریســتف رضاعی در 
این مورد خبر می دهد کــه تعدادی از 
نوازنده های ســازهای کلاسیک تهران 
به سرپرستی بردیا کیارس روزهای 16 
و 17 اردیبهشــت در سالن خلیج فارس 
فرهنگسرای نیاوران گزیده ای از موسیقی 
فیلم ها و تئاتر این آهنگســاز را که از 
سال های 2003 تا امروز نوشته شده است، 
اجرا می کنند. برخی از این آثار عبارتند از: 
موسیقی فیلم در دنیای تو ساعت چند 
است؟، نزدیک تر، سعادت آباد و موسیقی 
تئاتر متولد 1361. رضاعــی درباره این 
کنسرت گفت: موسیقی ا ی که برای صحنه 
نمایش یا تصویر نوشته شده، از موضوع 
این دو واسط الهام می گیرد. اما زمانی که 
واسطه ها وجود ندارند و موسیقی اجرا 
می شود، نه تنها یادآور تصویر، بلکه خالق 
هرگونه تخیل در ذهنِ شنونده - بیننده 
اســت: تصوری فراتر از تصویر. رضاعی 
 سال گذشته ســیمرغ بلورین بهترین 
موسیقی را در جشــنواره فیلم فجر به 
خاطر فیلم نگار بــه کارگردانی رامبد 
جوان دریافت کرد. او پیش از این هم برای 
فیلم های ماهی و گربه، در دنیای تو ساعت 
چند است؟ و اژدها وارد می شود از طرف 
خانه سینما، انجمن منتقدان و جشنواره 

حافظ کاندیدا و برنده جوایزی شده بود.
ایــن کنســرت روزهــای 16 و 17 
اردیبهشت در فرهنگسرای نیاوران روی 

صحنه می رود .

  

کاتکات

  حسن روحانی به منظور ضبط برنامه های انتخاباتی خود، در سازمان صداوسیما حضور یافت.  اختتامیه بخش دارالفنون جشنواره جهانی فیلم فجر در مدرسه تاریخی دارالفنون برگزار شد.  نمایش نماینده ملت به کارگردانی مجید مظفری از نیمه اردیبهشت ماه در سالن ایرانشهر اجرا خواهد شد.
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